



風險管理與保險學系

Department of Risk Management and Insurance

● 宗旨 MISSION

風險管理與保險學系以風險管理與保險的理論教育為基礎，追求具體的表現，培育學生成為具有專業性、責任感、崇高的職業倫理標準、團隊精神和國際觀的全方位風險管理與保險經營人才，以服務風險管理與保險界為宗旨。

The department of Risk Management and Insurance strives for significant professional performance through theory-based risk management and insurance education along with advancement of practical risk manager training. The department prepares students with the professionalism of holistic risk managers, a sense of responsibility, high professional ethics, team spirit and global worldview to serve national and international risk management and insurance communities.

● **大學部教育目標 GOALS OF UNDERGRADUATE PROGRAM**

G1 追求風險管理與保險職場上的具體表現
Strive for significant professional performance in the career of risk management and insurance

G2 奠定風險管理與保險的理論基礎與強化實務訓練
Establish theory-based risk management and insurance education along with advancement of practical training

G3 培育風險管理與保險基層專業人才
Prepare students with fundamental professionalism in risk management and insurance

G4 發揮風險管理與保險經營的團隊精神
Develop team spirit for risk management and insurance operations

G5 拓展風險管理與保險的國際視野
Broaden global views toward risk management and insurance

● **研究所(碩士班)教育目標 GOALS OF GRADUATE (MBA) PROGRAM**

Ga 追求風險管理與保險職場上的創新與具體表現
Strive for creative, significant professional performance in risk management and insurance

Gb 深化風險管理與保險的理論與強化經營實務的規劃
Provide students with theory of risk management and insurance education along with practical training at a more advanced level

Gc 培育風險管理與保險中高層專業人才
Prepare managers-to-be with advanced professionalism in risk management and insurance

Gd 發揮風險長與保險中高層主管的領導力與團隊合作精神
Develop the team spirit and leadership required of Chief Risk Officers, Insurance Directors and Officers

Ge 拓展風險管理與保險全方位及國際的視野
Broaden global and holistic views toward risk management and insurance

● 研究所(碩士在職專班)教育目標 **GOALS OF GRADUATE (EMBA) PROGRAM**

GA 追求風險管理與保險職場上的創新與具體表現
Strive for creative, significant professional performance in risk management and insurance

GB 整合風險管理與保險的實務操作
Integrate practices of risk management and insurance

GC 培育風險管理與保險中高層專業人才
Prepare managers-to-be with advanced professionalism in risk management and insurance

GD 發揮風險長與保險中高層主管的領導力與團隊合作精神
Develop the team spirit and leadership required of Chief Risk Officers, Insurance Directors and Officers

GE 拓展風險管理與保險全方位及國際的視野
Broaden global and holistic views toward risk management and insurance

● 大學部核心能力 **CORE COMPETENCIES OF UNDERGRADUATE PROGRAM**

C1 運用核心課程基礎知識的能力(穩固的基礎)
Capacity of applying the core knowledge of finance, insurance and management (Strong knowledge base)

C2 擴展風險管理與保險實質面、財務面與人文面領域的視角 (寬廣的視野)

Holistic risk management and insurance scope, including physical, financial and humanity dimensions (Broad view)

C3 運用資訊系統分析問題的能力(分析問題的能力)

Capacity of operating computer software and analyzing data effectively (Analysis)

C4 解決風險管理與保險問題的能力(解決問題的能力)

Capacity of solving issues related to risk management and insurance (Finding solutions)

C5 強化團隊合作的能力(合作的能力)

Enhancing the capacity of team work (Team cooperation)

C6 分析國際風險管理與保險資訊的能力(世界觀)

Analysis of international risk management and insurance information (Global worldview)

● 研究所(碩士班)的核心能力 **CORE COMPETENCIES OF GRADUATE (MBA) PROGRAM**

Ca 整合核心理論知識的能力(深厚的基礎)

Integrate the core knowledge of risk management and insurance (Deep knowledge base)

Cb 擴展風險管理與保險實質面、財務面與人文面領域的知識(寬廣的視野)

Broaden the knowledge of holistic risk management and insurance, including physical, financial and humanity dimensions (Broad view)

Cc 運用資訊系統分析風險與保險問題的能力(分析問題的能力)

Capacity of programming computer software and analyzing risk and insurance data (Data analysis)

Cd 規劃風險管理系統與保險經營體系的能力(規劃的能力)
Capacity of programming and solving issues related to risk management systems and insurance operation systems (Programming and operations)

Ce 風險溝通與團隊合作的能力(溝通與合作的能力)
Capacity of risk communication and team work (Communication and cooperation)

Cf 規劃與運用國際風險管理與保險資訊的能力(世界觀)
Programming and application of international risk management and insurance information (Global worldview)

● 研究所(碩士在職專班)的核心能力 **CORE COMPETENCIES OF GRADUATE (EMBA) PROGRAM**

CA 整合核心理論與實務的能力(深厚的基礎)
Integrate core theory and practice in risk management and insurance (Deep knowledge base)

CB 擴展風險管理與保險實質面、財務面與人文面領域的知識(寬廣的視野)
Broaden knowledge of holistic risk management and insurance, including physical, financial and humanity dimensions (Broad view)

CC 運用資訊系統分析風險與保險問題的能力(分析問題的能力)
Capacity of programming computer software and analyzing risk and insurance data (Data analysis)

CD 規劃風險管理系統與保險經營體系的能力(規劃的能力)
Capacity of programming and solving issues related to risk management systems and insurance operation systems

(Programming and operation)

CE 風險溝通與團隊合作的能力(溝通與合作的能力)
Capacity of risk communication and team work
(Communication and cooperation)

CF 規劃與運用國際風險管理與保險資訊的能力(世界觀)
Programming and application of international risk
management and insurance information (Global
worldview)

● **My Department Faculty's Achievements** 本系所教師
的研究成就

本系教師在風險管理與保險領域中的專業表現傑出。近三年來，出版了 5 本風險管理與保險相關的教科書，以及在 SSCI 和 TSSCI 等級的期刊中發表了 11 篇論文。本系教師並榮膺台灣風險管理及保險期刊的主編，且受邀參與國際性研討會發表學術論文。

The professional competence of faculty members in the department lies mostly in the risk management and insurance fields. Faculty members have published 5 textbooks about risk management and insurance during the past three years; meanwhile, they also have published 11 papers in SSCI and TSSCI journals. In addition, our members of our faculty serve as editors of academic journals in Taiwan, such as the Journal of Risk Management and the Journal of Insurance. A number of them often present academic papers at international conferences.

- **My Department's Projects** 本系所教師的研究專案

本系教師經常受政府單位及民間機構委託參與許多計畫案，近 3 年來，承接國科會計畫案獲補助 50 多萬元，而其他政府機構委託案之補助更高達 540 多萬元。此外，民間單位委託之計畫案，過去 3 年補助金額也接近 220 萬元。

The faculty of the department are responsible for many academic projects from government agencies and industry. Over the past three years, around 5 million NTD in National Science Council Funds have been awarded for their projects. During the same period, some 54 million NTD have been awarded to projects conducted on behalf of other government agencies. As well, industry has granted over 22 million NTD to collaborative projects in the recent three years.

- **My Department's Resources** 本系所的资源

本系以教職員工及學生為本系最重要的資源，系內設有 30 台以上的電腦，及各種相關電腦軟體，如精算軟體。此外，本系系圖現有學術類藏書 2000 本以上及 10 種風險管理與保險之期刊，本系專任教師每人在校內均配有研究室 1 間。

The most important resources in the department are its faculty, staff and students. In addition, the department has around 30 desktop computers and a variety of computer software, such as insurance actuary software. The department library has around 2,000 academic books and ten periodicals about risk management and insurance. As

well, each full-time faculty member has his/her own research room on our campus.